

专家论坛

## 内脏利什曼病、播散型组织胞浆菌病及马内菲青霉菌病的诊断和鉴别

桂希恩<sup>1</sup>, 管立人<sup>2</sup>

<sup>1</sup> 武汉大学中南医院感染科, 武昌 430071; <sup>2</sup> 中国疾病预防控制中心寄生虫病预防控制所, WHO 疟疾、血吸虫病和丝虫病合作中心, 上海 200025

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

摘要

内脏利什曼病 (visceral leishmaniasis, VL)、播散型组织胞浆菌病 (progressive disseminated histoplasmosis, PDH) 和马内菲青霉菌病 (penicilliosis marneffeii, PMAR) 均为人兽共患的感染性疾病, 其临床表现以及骨髓或淋巴结等穿刺物涂片镜检的病原体形态相似, 故易造成误诊, 并常导致严重后果。为此, 本文对上述 3 种疾病的流行病学、临床表现、鉴别诊断及其处理原则等进行简要介绍。

关键词 [内脏利什曼病](#) [组织胞浆菌病](#) [马内菲青霉菌病](#) [鉴别诊断](#)

分类号

## Differential Diagnosis of Visceral Leishmaniasis, Progressive Disseminated Histoplasmosis and Penicilliosis Marneffeii

GUI Xi-en<sup>1</sup>, GUAN Li-ren<sup>2</sup>

<sup>1</sup> Department of Infectious Diseases, Zhongnan Hospital of Wuhan University, Wuhan 430071, China; <sup>2</sup> National Institute of Parasitic Diseases, Chinese Center for Disease Control and Prevention, WHO Col-laborating Center for Malaria, Schistosomiasis and Filariasis, Shanghai 200025, China

Abstract

Visceral leishmaniasis, progressive disseminated histoplasmosis and penicilliosis marneffeii are infections found in both human and animals. Their clinical manifestations, morphology of the pathogens under microscope are similar. Misdiagnosis was common and prognosis was poor when wrong therapy was given. This article is to introduce the epidemiology, clinical manifestation, laboratory findings and the treatment of these infections.

Key words

[Visceral leishmaniasis](#) [Histoplasmosis](#) [Penicilliosis marneffeii](#) [Differential diagnosis](#)

DOI:

通讯作者

作者个人主页 桂希恩<sup>1</sup>; 管立人<sup>2</sup>

### 扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF \(323KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\] \(0KB\)](#)

▶ [参考文献 \[PDF\]](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中包含“内脏利什曼病”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [桂希恩](#)

· [管立人](#)